

報 告

患者・市民と共に学ぶ製薬医学*

今村 恭子

一般社団法人医療開発基盤研究所 (Ji4pe) 代表理事

Learning pharmaceutical medicine
together with patients and public

Kyoko Imamura

President, Japanese Institute for Public Engagement (Ji4pe)

Abstract

Pharmaceutical medicine is a medical specialty applied to professional drug development scientists worldwide. Recently in Japan, education of patients and the public is also encouraged in promotion of their participation in the Ethics Review Committee, but filling the gap of knowledge, information, and disease experience between clinical trial professionals and patient and the public is not easy.

Here we introduce the efforts of the Japanese Institute for Public Engagement (hereinafter referred to as Ji4pe), providing various learning courses to all stakeholders to facilitate public participation, with points to consider the current issues and prospects.

Key words

pharmaceutical medicine, public engagement, education, PharmaTrain

Rinsho Hyoka (Clinical Evaluation). 2024 ; 52(2) : 239-44.

* 本稿は、国際製薬医学会 (International Federation of Associations of Pharmaceutical Physicians and Pharmaceutical Medicine : IFAPP) の機関誌である *IFAPP TODAY* 2024年11/12月号 (No. 49) (下記URL) をもとに日本語化し、一部加筆・修正して構成した。

https://mcusercontent.com/55acd308ba63a952200f0fe99/files/531ec5eb-67dd-63fe-8435-d17177e45878/IFAPP_TODAY_49_NovDec_2024.01.pdf

抄録

従来、海外で医学の専門科として位置付けられてきた製薬医学は、各国での創薬から市販後管理までの各分野における医薬品開発専門家としての人材育成に適用されており、日本でも製薬企業やCRO・SMOなどの受託産業、またアカデミアの治験・臨床研究担当者のための教育が行われている。さらに、近年の患者参画推進の一環として海外では患者・市民にも教育が提供されるようになり、日本でも研究倫理審査委員会に一般の立場の委員の参加が求められるようになってその育成が急務とされているが、治験・研究関係者と患者・市民の間にある知識や情報・経験値の非対称性は容易に克服できるものではない。

本稿では、当事者による参画の実現に資する学習コースを各種提供している一般社団法人医療開発基盤研究所（以下、Ji4pe）の取り組みについて紹介し、現状の課題と今後の展望について考察する。

キーワード

製薬医学、市民参画、教育、PharmaTrain